

Grażyna Kempa

Uwarunkowania szans życiowych
polskich kobiet na Górnym Śląsku
w latach 1848—1939



Wstęp	11
Rozdział pierwszy	
Istota i funkcje pracy w rozważaniach naukowych z przełomu wieków oraz z okresu Drugiej Rzeczypospolitej	19
Rozdział drugi	
Pozycja i rola kobiet śląskich w społeczeństwie polskim	30
Cechy charakteru i możliwości intelektualno-zawodowe kobiet w poglą- dach publicystów oraz pedagogów	30
Kobiety w tradycji i historii Śląska w publikacjach rodzimych pisarek .	38
Szanse dziewcząt i kobiet zdobycia samodzielności społeczno-ekonomicznej na Śląsku	43
Rozdział trzeci	
Pozycja kobiety w rodzinie i na śląskim rynku pracy	56
Angażowanie się dziewcząt i kobiet w życie rodzinne	56
Oferty pracy zarobkowej dla kobiet	66
Rozdział czwarty	
Zabiegi świeckich towarzystw kobiecych na Górnym Śląsku na rzecz poprawy warunków życia człowieka oraz udziału kobiet w życiu publicznym	81
Wprowadzenie w problematykę	81
Inicjatywy pedagogiczne organizatorek pierwszych towarzystw	85
Udział kobiet w działalności artystycznej	94
Oświatowa aktywność członkiń towarzystw	103
Praca opiekuńczo-humanitarna kobiet zrzeszonych w organizacjach . .	110
Zabiegi sanitarno-medyczne kobiet	116

6 Rozdział piąty

Kierunki i formy pracy śląskich kobiet ze stowarzyszeń katolickich .	125
Rola Kościoła katolickiego w tworzeniu modelu działalności towarzystw kobiecych	125
Działalność edukacyjna szarytek oraz Związku Kobiet i Panien pod wez- waniem bł. Bronisławy	131
Przesłanki pracy oświatowo-wychowawczej Katolickiego Stowarzyszenia Młodzieży Żeńskiej i Katolickiego Stowarzyszenia Kobiet	135
Wychowawcze wartości form oświatowych Katolickiego Stowarzyszenia Opieki nad Dziewczętami i Kobietami	140
Wpływ systemu opiekuńczego Stowarzyszenia Pań św. Wincentego à Paulo na profilaktykę resocjalizacyjną społeczności śląskiej	143
Stowarzyszenie Kobiet Zarobkujących pod Opieką św. Zyty opiekunem kobiet pracujących zawodowo	152

Rozdział szósty

Organizacja i jakość samorządowej opieki oraz pomocy społecznej dla kobiet w latach 1922—1939	158
Gospodarczo-społeczne przesłanki śląskiego ruchu pomocy kobietom . .	158
Świadczenia społeczne dla kobiet w decyzjach Sejmu Śląskiego	164
Formy usamodzielniania ekonomicznego i wsparcia moralnego kobiet .	170

Zakończenie	178
------------------------------	------------

Bibliografia	183
-------------------------------	------------

Summary	193
--------------------------	------------

Zusammenfassung	194
----------------------------------	------------

Introduction	11
Chapter One	
The substance and the functions of labour in the scientific considerations of the break of the centuries and the II Polish Republic	19
Chapter Two	
The position and the role of the Silesian women in the Polish society	30
Features of character and the intellectual-professional values in the eyes of publicists and pedagogues	30
Woman in the tradition and the history of Silesia in the publications of the ethnic women writers	38
The chances of young girls and women as regards the achievement of the social-economic autonomy in Silesia	43
Chapter Three	
The position of woman within the family on the Silesian labour market	56
The engagement of girls and women in the family life	56
The offers of paid work for women	66
Chapter Four	
The activities of the lay women's associations on the Upper Silesia towards the improvement of life conditions and the participation of women in public life	81
Introduction to the problem	81
Pedagogical initiatives of the organizers of the associations	85
Participation of women in artistic activities	94
Educational activity of the members of the associations	103

8	The protective-humanitarian work of women associated in organisations	110
	The sanitary-medical activities of women	116
 Chapter Five		
	The directions and forms of the work of Silesian women from the Catholic associations	125
	The role of Catholic Church in the creation of the model of women's associations	125
	The educational activity of the szarytki Sisters and the Association of Women and Maidens under the invocation of St. Bronisława	131
	The assumptions of the educational work of the Catholic Association of Feminine Youth and of the Catholic Association of Women	135
	The educational values of the educational forms of the Catholic Association for the Protection of Girls and Women	140
	The influence of the system of protection of the Association of the Ladies of St. Vincent à Paulo on the re-socialisation prevention within the Silesian community	143
	The Association of Pay-Working Women under the invocation of St. Zyta as the protector of professionally working women	152
 Chapter Six		
	The organization and the quality of the local government protection and the social aid for women in the Upper Silesia in the years 1922—1939	158
	The economic and social assumptions of the Silesian movement for aid	158
	The protective-social services for women in the decisions of the Silesian Parliament	164
	Forms of gaining economic independence and of moral support for women	170
	 Conclusions	 178
	 Bibliography	 183
	 Summary	 193
	 Zusammenfassung	 194

Einführung	11
Erstes Kapitel	
Wesen und Funktionen der Arbeit in wissenschaftlichen Erwägungen aus der Zeit der Jahrhundertwende und der Zweiten Republik Polen .	19
Zweites Kapitel	
Stellung und Rolle der schlesischen Frauen in der polnischen Gesellschaft	30
Charaktereigenschaften und intellektuell-berufliche Merkmale der Frauen in den Ansichten von Publizisten und Pädagogen	30
Frau in der Tradition und Geschichte Schlesiens in den Publikationen der einheimischen Schriftstellerinnen	38
Chancen der Mädchen und Frauen im Erhalten der gesellschaftlichökonomischen Selbständigkeit in Schlesien	43
Drittes Kapitel	
Stellung der Frau in der Familie und auf dem schlesischen Arbeitsmarkt .	56
Engagement der Mädchen und Frauen im Familienleben	56
Angebote der Verdienstarbeit für die Frauen	66
Viertes Kapitel	
Bemühungen der leihen Frauengesellschaften in Oberschlesien zugunsten der Verbesserung der Lebensbedingungen des Menschen und der Teilnahme der Frauen am öffentlichen Leben	81
Einführung in die Problematik	81
Pädagogische Initiativen der Veranstalterinnen der ersten Gesellschaften .	85
Teilnahme der Frauen an der künstlerischen Tätigkeit	94
Bildungsaktivität der Mitglieder der Gesellschaften	103

10	Betreuerisch-humanitäre Arbeit der in den Organisationen vereinten Frauen	110
	Sanitär-medizinischen Bemühungen der Frauen	116
 Fünftes Kapitel		
	Richtungen und Formen der Arbeit der schlesischen Frauen mit den katholischen Gesellschaften	125
	Rolle der katholischen Kirche in der Bildung eines Modells der Frauengesell- schaften	125
	Bildungstätigkeit von szarytki und von Związek Kobiet i Panien pod wez- waniem bł. Bronisławy	131
	Voraussetzungen der bildungs-erzieherischen Tätigkeit von Katolickie Stowa- rzyszenie Młodzieży Żeńskiej und Katolickie Stowarzyszenie Kobiet	135
	Erzieherische Werte der Bildungsformen von Katolickie Stowarzyszenie Opieki nad Dziewczętami i Kobietami	140
	Einfluß des Betreuungssystems von Stowarzyszenie Pań św. Wincentego à Paulo auf die Resozialisationsprofilaktik der schlesischen Gesellschaft	143
	Stowarzyszenie Kobiet Zarobkujących pod Opieką św. Zyty — Beschützer der berufstätigen Frauen	152
 Sechstes Kapitel		
	Organisation und Qualität des Selbstverwaltungsschutzes und der Gesell- schaftshilfe für die Frauen in der schlesischen Woiwodschaft in den Jahren 1922—1939	158
	Wirtschaftlich-gesellschaftliche Voraussetzungen für die schlesische Hilfebe- wegung	158
	Betreuerisch-gesellschaftliche Leistungen für die Frauen in den Entschei- dungen des Schlesischen Sejms	164
	Formen des ökonomischen Selbständigmachens und der moralischen Unter- stützung der Frauen	170
	 Schlußbemerkungen	178
	 Bibliographie	183
	 Summary	193
	 Zusammenfassung	194